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REVISTA PRESEI 

 

 

 ULTIMA ORĂ | Klaus Iohannis îi bagă în şedinţă pe liderii coaliţiei, din 

cauza haosului din PNRR 

Preşedintele Klaus Iohannis a convocat o şedinţă de lucru, la Palatul Cotroceni, 

luni, 26 aprilie, pentru ora 16.00. 

Ședința de lucru va avea ca temă Planului Național de Redresare și Reziliență. 

Au fost convocaţi la Cotroceni prim-ministrul României, Florin Cîțu, președintele 

Camerei Deputaților, Ludovic Orban, viceprim-ministrul Dan Barna, viceprim-

ministrul Hunor Kelemen și ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene, Cristian 

Ghinea. 

În ultimele zile, în spaţiul public au apărut dezbateri contradicţii referitoare la 

PNRR, după ce vicepremierul Dan Barna a afirmat că părţi din PNRR au fost 

respunse de Comisia Europeană. Ulterior, ministrul Ghinea a denunţat un "fake 

news", susţinând că PNRR nu a fost trimis la C.E., deci Comisia nu putea să îl 

respingă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 BNR a inundat piața cu bani: Avem un RECORD de numerar în circulație, 

peste 91 de miliarde de lei 

Numerarul din economie a urcat în februarie 2021 până la un nou maxim istoric de 

peste 91,3 miliarde de lei, după o creştere de 21% faţă de nivelul din februarie 

2020, după cum reiese din datele centralizate de Banca Naţională. 

Ritmul de creştere a numerarului în circulaţie este mult peste rata inflaţiei. În 

raport cu depozitele în lei ale populaţiei, numerarul în circulaţie reprezenta în 

februarie mai mult de jumătate, respectiv 59%. 
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Dacă luăm în calcul depozitele populaţiei în lei şi în valută, numerarul este de trei 

ori mai mic. 

În termeni nominali, circa 15,9 miliarde de lei au intrat în economie în ultimul an. 

Comparativ cu nivelul din decembrie 2020, numerarul în circulaţie s-a majorat în 

februarie 2021 cu aproximativ 3,2 mld. lei, respectiv cu 3,6%. 

Criza sanitară provocată de pandemia de COVID-19, care a răspândit panică şi 

turbulenţe la nivel internaţional, în special începând din martie 2020, a generat 

tensiuni şi în domeniul monetar, bancar şi financiar, cu retrageri mari de numerar 

de la bănci, salturi ale dobânzilor sau instabilitate a cursurilor de schimb, mai scrie 

ZF. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Fitch a confirmat ratingul României la ''BBB minus'', cu perspectivă 

negativă / ”Recomandat pentru investiții” 

Fitch Ratings a confirmat ratingul suveran al României la "BBB minus" cu 

perspectivă negativă, aceasta fiind ultima notă din categoria "investment-grade" 

(recomandat pentru investiţii), se arată într-un comunicat al agenţiei de evaluare 

financiară, potrivit Agerpres. 

 

Perspectiva negativă reflectă incertitudinile privind implementarea politicilor care 

să vizeze combaterea dezechilibrelor fiscale structurale pe termen mediu şi 

impactul pandemiei de coronavirus asupra finanţelor publice ale României. 

Planurile actualei administraţii includ o serie de reforme fiscale şi macro pentru a 

ancora sustenabilitatea fiscală pe termen mediu, dar un istoric slab al consolidării 

fiscale şi rigidităţile bugetare extrem de ridicate constituie dificultăţile cheie ale 

finanţelor publice, apreciază Fitch. 

 

Potrivit agenţiei de evaluare, ratingul din categoria "investment-grade" atribuit 

României este susţinut de nivelul datoriei guvernamentale şi al serviciului datoriei 

sub cel al altor ţări, şi de un PIB per capita şi indicatorii privind guvernanţa şi 

dezvoltarea umană, care sunt peste cele ale altor state care beneficiază de un rating 
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din categoria "BBB" şi sunt susţinute de apartenenţa la UE. Însă acestea puncte tari 

sunt contrabalansate de un deficit bugetar şi un deficit de cont curent mai ridicate 

comparativ cu ale altor ţări. 

 

Fitch estimează o reducere graduală a deficitului general guvernamental la 8,2% 

din PIB în 2021, de la 9,2% în 2020 (cel mai ridicat din Europa Centrală şi de Est - 

CEE). O creştere mai solidă a veniturilor, datorită unei redresări robuste a 

economiei, va fi în mare parte compensată cheltuielile legate de pandemie, precum 

şi de cheltuielile mai ridicate cu investiţiile. Riscurile pe termen scurt sunt atenuate 

de aprobarea ordonanţelor de urgenţă care au redus planificata majorare a pensiilor 

de la 40% la 14% în 2021 şi au îngheţat salariile publice şi bonusurile. 

 

Autorităţile au ca obiectiv reducerea deficitului sub 3% din PIB până în 2024, în 

urma restrângerii cheltuielilor şi a măsurilor pentru sporirea veniturilor. Per 

ansamblu, Fitch vede un angajament extins către reformă şi perspective încă 

favorabile ca măsurile de raţionalizare a cheltuielilor să fie aprobate în 2021 în 

pofida recentelor tensiuni din coaliţie. De asemenea, agenţia se aşteaptă la mai 

multă claritate privind măsurile legate de venituri în 2022, deoarece fără progrese 

în acest domeniu ţintele fiscale nu pot fi îndeplinite. Totuşi, rămân dificultăţile 

legate de implementare, inclusiv în raţionalizarea altor componente ale 

cheltuielilor (cum ar fi achiziţiile, serviciile şi transferurile către regiuni), precum 

şi reducerea decalajului de venituri. România are un istoric modest privind 

îndeplinirea ţintelor fiscale (în special în cazul deficitelor structurale), chiar în 

perioade de creştere mai puternică şi sub administraţii diferite, apreciază agenţia. 

 

Fitch estimează că deficitul public va scădea la 6,6% din PIB în 2022, care ar fi în 

concordanţă cu creşterea datoriei la 53,2% din PIB în 2022, de la 47,3% în 2020 şi 

sub media actuală la categoria "BBB", de 57,3% din PIB. 

 

Fitch se aşteaptă ca economia României să crească în medie cu 5,8% în 2021-22 

(faţă de media la categoria "BBB" de 4,4%), datorită investiţiilor solide şi a 

redresării graduale a exporturilor şi a consumului privat. Economia a avut o 

evoluţie foarte bună în trimestrul patru din 2020, în pofida restricţiilor, ceea ce 

arată rezilienţa unor sectoare importante, cum ar fi construcţiile şi unele industrii. 
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Fitch estimează că inflaţia va rămâne limita superioară a ţintei BNR (2,5% +/-1pp) 

în următorii doi ani şi apreciază că măsurile de prezervare a stabilităţii financiare s-

au dovedit de succes, lichiditatea şi capitalizarea sectorului bancar fiind la un nivel 

ridicat. 

 

Agenţia de evaluare subliniază că principalii factori care, individual sau împreună, 

ar putea conduce la o retrogradare a ratingului suveran sunt: o încredere mai slabă 

în implementarea unei strategii de consolidare credibile pe termen mediu, care ar 

duce, de exemplu, la o creştere mai rapidă decât s-a proiectat a datoriei publice, sau 

o deteriorare susţinută a sustenabilităţii balanţei de plăţi, de exemplu reflectând o 

adâncire mai puternică a actualului deficit de cont curent, potrivit Agerpres. 

În sens invers, principalii factori care ar putea conduce la o îmbunătăţire a 

ratingului sunt încrederea că raportul datorie/PIB se va stabiliza pe termen mediu, 

de exemplu ca urmare a implementării eficiente a reformelor de control a 

cheltuielilor şi a planurilor credibile pentru măsuri de majorare a veniturilor, 

precum şi o reducere a vulnerabilităţilor externe, via o îmbunătăţire susţinută a 

indicatorilor privind datoria externă. 

Agenția de rating S&P a păstrat calificativul BBB-, dar a modificat perspectiva la 

stabilă pentru România. Motivul ține de scăderea riscurilor fiscale. "România are 

un guvern care a luat măsuri pentru a dezamorsa riscurile fiscale pe termen scurt și 

acum prognozăm că datoria publică neta să va stabiliza la 50% din PIB până în 

2023", spune S&P. 

În opinia lor, decizia guvernului de a retrage legislația costisitoare privind pensiile 

va fi cheia pentru atingerea stabilității bugetare și credem că agenda de consolidare 

pe termen mediu este credibilă. 

 Ministerul Finanțelor: Decizia Fitch este susținută de nivelul moderat al 

datoriei publice și de evoluția pozitivă a PIB-ului pe locuitor 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/04/24/fitch-a-confirmat-ratingul-romaniei-la-bbb-minus-cu-perspectiva-negativa--702763
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24740735-ultima-ora-modifica-perspectiva-pozitiva-trebui-intereseze-ratingul.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24740735-ultima-ora-modifica-perspectiva-pozitiva-trebui-intereseze-ratingul.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24758076-ministerul-finantelor-despre-decizia-fitch-nivelul-moderat-datoriei-publice.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24758076-ministerul-finantelor-despre-decizia-fitch-nivelul-moderat-datoriei-publice.htm
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 ROBOR la 3 luni a rămas la finalul săptămânii trecute la 1,59%, sub nivelul 

IRCC pentru creditele noi, de 1,67% 

Indicele ROBOR la 3 luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la 

creditele în lei acordate înainte de luna mai 2019, a staţionat până la finalul 

săptămânii trecute la 1,59%, nivel la care a coborât din 15 aprilie. Comparativ, la 

începutul lunii aprilie indicele era 1,67%. 

ROBOR la 3 luni coborâse în a doua parte a lunii ianuarie şi în februarie 2021 spre 

1,5%, pentru ca în martie să revină pe creştere, oscilând în jurul a 1,7%. La 

începutul anului 2020 ROBOR la 3 luni era de 2,01%. ROBOR la 3 luni reprezintă 

dobânda la care băncile îşi acordă împrumuturi cu o maturitate la trei luni. 

Totodată, ROBOR este indicatorul monetar în funcţie de care se calculează 

dobânzile variabile pentru creditele de consum şi ipotecare acordate în lei înainte 

de luna mai 2019. 

Pentru creditele retail noi în lei din primăvara anului 2019 a fost introdusă o nouă 

referinţă - indicele de referinţă trimestrial pentru creditele acordate consumatorilor 

- IRCC - care a înlocuit ROBOR. Valoarea IRCC aplicabilă în T2/2021 este de 

1,67%, sub nivelul din T1/2021, de 1,88%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Numărul celor care au început un nou job în T4 din 2020 a fost cu 22% mai 

mic comparativ cu acelaşi trimestru din anul precedent. Eurostat: România a 

avut 101.000 de angajaţi care au început un nou loc de muncă în al patrulea 

trimestru din 2020 

 România a avut 101.000 de angajaţi care au început un nou loc de muncă în al 

patrulea trimestru din 2020, conform datelor de la Eurostat, Oficiul European de 

Statistică. Numărul celor care au început un nou job în T4 din 2020 a fost cu 22% 

mai mic comparativ cu acelaşi trimestru din anul precedent. 

În rândul ţărilor membre UE, doar cinci state au înregistrat creşteri ale numărului 

de astfel de angajaţi în T4 din 2020 faţă de T4 din 2019, respectiv Croaţia (47%), 
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Danemarca (12,4%), Ungaria (25,2%), Cehia (4,86%) şi Lituania (3,59%), con-

form statisticilor Europene. 

În 2020, pandemia de COVID-19 şi măsurile guvernamentale de reducere a 

răspândirii acesteia au afectat piaţa forţei de muncă din întreaga Uniune 

Europeană. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministerul Sănătății și Universitatea Tehnică de Construcții vor evalua 

riscul seismic și riscul de incendiu al clădirilor în care funcționează 400 de 

spitale 

Clădirile a 400 de spitale urmează să fie evaluate în ceea ce privește riscul seismic, 

eficiența energetică și riscul de incendiu, în urma unui parteneriat încheiat între 

Ministerul Sănătății și Universitatea Tehnică de Construcții București. "Am 

identificat peste 400 de unități sanitare cărora li se va aplica un chestionar de 

evaluare tehnică. Dintre cele aproape 1.400 de clădiri în care funcționează spitale, 

310 sunt autorizate privind securitatea la incendiu, peste 50 sunt în curs de 

autorizare, iar 302 clădiri funcționează fără autorizație de securitate la incendiu", a 

afirmat luni ministrul Sănătății, Ioana Mihăilă. 

Ministrul Sănătății spune că au fost identificate peste 400 de unități sanitare cărora 

li se va aplica un chestionar de evaluare tehnică. 

Dintre cele aproape 1.400 de clădiri în care funcționează spitale în România, "310 

sunt autorizate privind securitatea la incendiu, peste 50 sunt în curs de autorizare, 

iar 302 clădiri funcționează fără autorizație de securitate la incendiu. 728 de clădiri 

nu fac obiectul autorizării pentru securitatea la incendiu", a afirmat luni ministrul 

Sănătății, Ioana Mihăilă. 

Spitalele care nu vor putea obține autorizații nu vor fi însă închise "imediat", spune 

ministrul Sănătății. 
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Parteneriatul încheiat între Ministerul Sănătății și Universitatea Tehnică de 

Construcții București are ca scop realizarea unei baze de date în urma aplicării unui 

chestionar de evaluare tehnică privind riscul seismic, eficiența energetică și riscul 

de incendiu ale unităților sanitare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Vacanțe școlare decalate, în sprijinul turismului? Ministrul Educației: „Ar 

afecta șansele elevilor de a performa” / Ce spun ceilalți actori din sistem 

„Deciziile privind modul în care se organizează învățarea trebuie să fie bazate 

exclusiv pe criterii educaționale, criteriile non-educaționale nu trebuie să afecteze 

în niciun fel interesul superior al copilului”, afirmă ministrul Educației, Sorin 

Cîmpeanu, într-o opinie transmisă la solicitarea HotNews.ro privind proiectul 

legislativ al deputatului USR-PLUS Alin Apostol, care prevede decalarea 

vacanțelor școlare pe zone geografice, respectiv pe ani de studiu, cu scopul 

stimulării turismului. Am stat de vorbă cu principalii actori din sistem despre acest 

proiect. „Ce facem cu o familie care are doi sau trei copii care provin din cicluri 

diferite?”, se întreabă președintele Federației asociațiilor de părinți, Iulian 

Cristache, în timp ce liderul FSLI afirmă că nu crede că proiectul are șanse să 

treacă de Parlament. 

Ce prevede proiectul 

Propunerea legislativă modifică Legea Educației Naționale nr. 1/2011 prin 

adăugarea următoarelor prevederi la art. 94: 

 

„a) Acordarea vacanței intersemestriale, în baza ordinului Ministrului Educației și 

Cercetării, pe o perioadă de minimum o săptămână, în fiecare macroregiune, în 

mod succesiv și fără suprapunere. 

Cele patru macroregiuni sunt definite în conformitate cu regulamentul (CE) nr. 

1059/2003 privind instituirea unui nomenclator comun al unităților teritoriale de 

statistică (NUTS). 

b) Începerea anului școlar pentru clasele 0 până la clasa a IV-a inclusiv, a VIII-a și 

a XII-a în prima zi de luni a lunii septembrie, iar pentru clasele a V-a până la a VII-

a inclusiv și a IX-a până la a XI-a inclusiv în a treia zi de luni a lunii septembrie.” 
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În ceea ce privește impactul bugetar al măsurii propuse, inițiatorul proiectului 

estimează că, în termen de doi ani de la intrarea în vigoare a acesteia, „se pot dubla 

veniturile operatorilor din sectorul turism, în principal ale celor din industria 

hotelieră și a serviciilor alimentare. De asemenea, se vor majora încasările 

agențiilor de turism și turoperatorilor, precum și ale firmelor care activează în 

domeniul organizării de târguri și evenimente.” 

 

Potrivit lui Alin Apostol, „posibilitatea desfășurării taberelor de schi va antrena 

stimularea antreprenoriatului în zonele turistice montane, care mai departe vor 

contribui la energizarea forței de muncă locală în hoteluri și restaurante prin 

crearea de noi locuri de muncă și contribuții la bugetul de stat”. 

 

Citește aici pe larg despre proiectul legislativ 

 

Poziția ministrului Educației: „Examenele naționale sunt un factor foarte 

important în evaluarea sau respingerea propunerii legislative, deoarece elevii 

trebuie să beneficieze de șanse egale” 

Redăm integral opinia transmisă de Sorin Cîmpeanu la solicitarea HotNews.ro: 

 „Interesul superior al copilului presupune că în orice decizie care privește 

elevii trebuie privilegiat binele și interesul acestora. În educație, acest 

principiu conduce la maximizarea beneficiilor ca urmare a participării la 

activitățile educaționale. 

 Analizând inițiativa legislativă, am reușit să găsesc multiple interese 

legitime din anumite perspective, importante de altfel, dar nu am reușit să 

identific care ar putea fi interesul elevului. Activitatea principală a școlii este 

învățarea care se materializează în formarea și dezvoltarea competențelor 

cheie pentru o bună integrare în viața reală, dar și pentru împlinire personală, 

a comportamentelor și a relațiilor care contribuie la o viață profesională și 

socială de calitate. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24746678-vacante-scolare-decalate-regiuni-geografice-cicluri-invatamant-pentru-stimularea-turismului-din-tara-proiect-lege-usr-plus.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24746678-vacante-scolare-decalate-regiuni-geografice-cicluri-invatamant-pentru-stimularea-turismului-din-tara-proiect-lege-usr-plus.htm
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 Studiile arată că numărul de zile petrecut în școală contează și are, în cele 

mai multe situații, un efect benefic asupra învățării. Desigur, contează 

factorii esențiali precum calitatea predării, obiectivele și coerența 

activităților de învățare, condițiile în care are loc învățarea și, evident, 

resursele pe care școala le oferă. 

 Efortul de învățare corect distribuit pe săptămâni și zile de școală trebuie să 

fie cât mai echilibrat posibil, motiv pentru care o regândire a structurii anului 

școlar poate fi justificată DOAR având la bază ideea că școala există pentru 

elevi și pentru învățare. 

 Deciziile privind modul în care se organizează învățarea trebuie să fie bazate 

exclusiv pe criterii educaționale. Criteriile non-educaționale nu trebuie să 

afecteze în niciun fel interesul superior al copilului! 

 Acestea fiind spuse, îmi voi sintetiza opinia pe două paliere: 

1. Din perspectiva elevilor 

 Orice regândire “de fond” a structurii anului școlar și, implicit, a vacanțelor, 

trebuie să țină cont de ceea ce este cel mai bine pentru elevi – interesul 

superior al copilului – perioadele când aceștia învață cel mai bine și mai 

eficient. De aceea, este necesară consultarea specialiștilor în științele 

educației, profesorilor, elevilor, părinților, agenților economici, 

comunităților locale; 

 Examenele naționale sunt un factor foarte important în evaluarea sau 

respingerea propunerii “vacanțelor pe regiuni” deoarece elevii trebuie să 

beneficieze de șanse egale de pregătire, context, anotimp, atunci când 

participă la examenele naționale; 

 Dacă decalajul este de o săptămână/regiune, aceasta ar putea genera un 

decalaj de până la o lună între cei care susțin primii și cei care susțin ultimii 

examenele. În consecință, ma întreb dacă propunea este de a face prin rotație 

sau tradițional o regiune va începe ultima? 

 În ambele scenarii vor exista copii dezavantajați. 
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2. Din perspectiva personalului didactic și a funcționarii școlii 

 Calendarul actual de mobilitate a personalului didactic, dar și examenele de 

definitivat și titularizare țin cont de vacanțele elevilor; 

 În contextul climatic specific României, cum se poate justifica începerea 

școlii atât de târziu toamna și înaintarea cursurilor atât de mult în vară? Din 

nou, consider că ar afecta șansele elevilor de a performa. 

 Organizarea administrativă a României, pe județe (nu pe regiuni, landuri, 

cantoane), face ca sistemul de educație să fie unul organizat și coordonat la 

nivel național, cu o structură a anului școlar unitară pe întreg teritoriul țării; 

 Sistemul de educație din România nu beneficiază de nivelul de 

descentralizare din țări precum: SUA, Elveția, Germania, unde examenele și 

toată activitatea educațională se desfășoară diferit de la o regiune la alta sau 

chiar de la o școală la alta; 

 În afară de examenele naționale, care sunt organizate la date fixe, cum 

poziționăm vacanțele acordate pentru sărbătorile legale/religioase, care au 

date clar stabilite și care acum sunt integrate în structura anului școlar într-

un mod rațional? 

Iar argumentele și dilemele nu se opresc aici, însă consider că cele deja expuse sunt 

suficiente pentru a justifica poziția mea referitoare la această inițiativă legislativă. 

Vom consulta însă specialiștii in științele educatiei pentru a furniza un răspuns 

consolidat.” 

Rareș Voicu, președintele Consiliului Național al Elevilor: „Cei din clasele 

terminale ar însemna să aibă un ritm de învățare diferit” 

 „În principiu nu îl vedem ca o initiațiativă rea, dar trebuie să ne gândim 

înainte de interesele economice la interesele elevilor. Dacă celor de clasele 

primare nu le va fi atât de greu, pentru că ei nu au examene, pentru cei din 

clasele terminale ar însemna să ai un ritm de invățare diferit, în funcție de 

vacanțe. Nu înseamnă neapărat că este ceva rău. 
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 Dacă această diferențiere va rămâne până la urmă tot în pixul ministrului 

Educației, trebuie să fim precauți. Să ne gândim ce efect negativ ar putea 

avea, pentru că, în expunerea de motive am văzut impactul pozitiv legat de 

economie, dar nu și legat de efectele educaționale. 

 Din nou, e important să privim la experiența din ultimii ani, și din ultimele 

săptămâni, cum Ministerul Educației a făcut discreționar modificări ale 

structurii anului școlar, structura anului școlar care oricum este mereu pusă 

sub semnul întrebării.” 

Iulian Cristache, președintele Federației asociațiilor de părinți din 

preuniversitar: „Părinții se vor opune cu certitudine. Ce facem cu o familie care 

are doi sau trei copii care provin din cicluri diferite” 

 „În ultimul timp sunt obligat să am două abordări, una ca părinte, personală, 

și una ca președinte al Federației. Sunt grupuri de părinți pe Facebook care 

sunt împotriva a orice. 

 Ca părinte, pot spune că orice lucru poate fi dezbătut, nu aș refuza din start o 

discuție. 

 Ca președinte de Federație vă pot spune că părinții se vor opune cu 

certitudine. Și sunt obligat să țin cont de opinia majorității. Intrând și 

analizând pe proiect, sunt într-adevăr niște probleme. Pentru că se începe 

școala la date diferite pentru cicluri diferite și asta se face doar în sprijinul 

Horeca și a programului „Litoralul pentru toți”, stau și mă întreb ce facem cu 

o familie care are doi sau trei copii care provin din cicluri diferite? Nu poți 

să te duci separat. 

 Doi - partea de pauză între semestre… Aici este o mare problemă și eu 

personal mi-am dorit să dispară această pauză dintre semestre, strict în 

avantajul copilului. Pentru că vii după o vacanță de trei săptămâni, vacanța 

de iarnă, te întorci trei săptămâni doar se mai completeaza niște note și se fac 

medii. Și pe urmă intri iar într-o săptămână de pauză. Este practic o lună de 

zile pierdută. 
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 Eu sunt de acord că trebuie să gândim un pic și pentru agenții economici. 

Dar nu putem gândi în detrimentul copiilor, pentru că ne furăm căciula. Și 

nu cred că ar aduce un mare plus să decalăm pe regiuni cu patru săptămâni, 

pentru că trebuie să vedem și finalul de an pe care nu îl putem prelungi prea 

mult. 

 Fiind o inițiativă de la același partid ar fi trebuit să aibă o abordare comună 

nu individuală, pentru că a fost punctul de vedere al domnului Pălărie * cu 

care eu am fost de acord, dar părinții nu au fost de acord, acum asta.” 

*Cristache face referire la proiectul de lege depus luna aceasta și inițiat de 

senatorul USR PLUS Ștefan Pălărie, proiect prin care se stabilește ca anul școlar să 

înceapă întotdeauna la data de 1 septembrie, iar pentru fiecare ciclu de învățământ 

să existe un număr minim de zile - 175 la clasele primare, 180 la gimnaziu și 185 

la liceu. 

 

Simion Hăncescu, președintele Federației Sindicatelor Libere din Învățământ: „Am 

dubii că va trece așa ceva” 

„Legat de povestea cu vacanțele pe regiuni, nu prea văd cum se poate realiza. Cred 

că este cam mult. Noi nu facem școală pentru turism. În lumea normală, cursurile 

încep fără să se țină cont de turism. Nu cred că este un argument solid. Poate dacă 

ne gândim că sunt anumite zone în care iernile sunt mai dure, dar cu școala online 

cred că se poate rezolva” 

 E o variantă să se înceapă de la 1 septembrie, dar pentru toată lumea. Nu 

știu, bănuiesc că au niște studii ceva, să vii așa nu cred că este o treabă 

serioasă. Dar cu decalare, nu cred că este o soluție. O să vedem când va fi 

dezbătută. 

 Eu am dubii că va trece de parlament așa ceva.” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24740015-proiect-lege-usr-plus-anul-scolar-inceapa-1-septembrie-aiba-numar-minim-zile-diferit-pentru-fiecare-ciclu-invatamant-175-185-cate-zile-scoala-are-fiecare-stat-european.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24740015-proiect-lege-usr-plus-anul-scolar-inceapa-1-septembrie-aiba-numar-minim-zile-diferit-pentru-fiecare-ciclu-invatamant-175-185-cate-zile-scoala-are-fiecare-stat-european.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24740015-proiect-lege-usr-plus-anul-scolar-inceapa-1-septembrie-aiba-numar-minim-zile-diferit-pentru-fiecare-ciclu-invatamant-175-185-cate-zile-scoala-are-fiecare-stat-european.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24740015-proiect-lege-usr-plus-anul-scolar-inceapa-1-septembrie-aiba-numar-minim-zile-diferit-pentru-fiecare-ciclu-invatamant-175-185-cate-zile-scoala-are-fiecare-stat-european.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24740015-proiect-lege-usr-plus-anul-scolar-inceapa-1-septembrie-aiba-numar-minim-zile-diferit-pentru-fiecare-ciclu-invatamant-175-185-cate-zile-scoala-are-fiecare-stat-european.htm
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 Coordonatorul Grupului de Comunicare Strategică, Andi Manciu, și-a dat 

demisia 

Coordonatorul Grupului de Comunicare Strategică, Andi Manciu, și-a dat demisia 

din funcție. Manciu a scris pe Facebook că a cerut eliberarea din funcție începând 

cu data de 1 mai. 

„M-am hotărât să solicit eliberarea mea din funcție începând din 1 Mai. S-a făcut 

aproape un an și jumătate în care m-am ocupat în calitate de consilier de stat de 

coordonarea comunicării guvernamentale. O perioadă dificilă, încărcată, plină de 

provocări și de momente care îmi vor rămâne în minte pentru multă vreme de 

acum încolo. Acum e momentul să pun punct și alții să preia această 

responsabilitate”, a scris Andi Manciu pe Facebook. 

El mnai scrie este este mulțumit că lasă ceva în urmă în privința modului în care se 

realizează comunicarea guvernamentală, ”lucruri care nu pot fi întoarse, ci pot fi 

duse doar mai departe”. 

”Le transmit aprecierea mea celor din Direcția de comunicare a Guvernului, pentru 

faptul că au ținut pasul cu un ritm, uneori, infernal. De prea multe ori munca 

acestor oameni este văzută ca un dat, ceva ce vine de la sine. Nu este așa! Acolo în 

spate sunt persoane care zilnic sunt preocupate să facă lucrurile să funcționeze, și 

prea puțini le realizează sau apreciază eforturile”, scri Manciu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Alin Stoica, prefectul Capitalei: Se va face un maraton de vaccinare în 

perioada 7-9 și vom deschide și centre drive-thru/ Dacă incidența scade sub 

3,5 la mie, va fi convocat imediat Comitetul pentru Situații de Urgență 

Prefectul Capitalei, Alin Stoica, a anunţat luni că vor fi deschise centre drive-thru 

de vaccinare împotriva COVID-19, transmite Agerpres. 

„Se discută pentru deschiderea de noi centre şi – cum a anunţat şi CNCAV – se va 

face un maraton de vaccinare în perioada 7-9 şi vom deschide şi drive-thru-uri. 

Avem deja discuţii în sensul acesta. (…) Din câte ştiu eu, discuţii sunt pentru un 

drive-thru în Sectorul 6”, a declarat Alin Stoica pentru Digi 24. 
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 Citește și O parte a parcajului din Piaţa Constituţiei va fi folosită pentru 

un centru de vaccinare de tip drive-through (proiect) 

El a adăugat că, dacă se va ajunge la o incidenţă a COVID-19 de sub 3,5 la mia de 

locuitori, va fi convocat Comitetul Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de 

Urgenţă pentru a dispune măsurile care se impun. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Scrisoare deschisă pentru Klaus Iohannis și Florin Cîțu: Diaspora cere un 

program de vaccinare a românilor din străinătate 

Asociația Românilor din Italia le solicită președintelui Klaus Iohannis și 

premierului Florin Cîțu elaborarea de urgență a unui program de vaccinare pentru 

românii din străinătate. 

Scrisoarea integrală: 

„În calitate de președinte al Asociației Românilor din Italia, mă adresez 

Dumneavoastră cu o propunere de natură a răspunde comandamentelor 

momentului, atât în ceea ce privește preocupările concetățenilor noștri 

din Diaspora cât și responsabilitățile statului român față de toți cetățenii săi. 

În acest sens, solicităm elaborarea de urgență a unui program de vaccinare pentru 

românii din străinătate. 

Ținând cont de faptul că mulți dintre ei se întorc în țară în preajma Sărbătorilor de 

Paști, propunem organizarea de centre pentru vaccinare la intrarea în țară în 

punctele de frontieră terestre și aeriene. 

În același timp, propunem înființarea unui program care s-ar putea numi 

“Vaccinează-te acasă!” cu adresabilitate pentru acei concetățeni care vor să vină 

într-un aeroport din România doar pentru vaccin. În cadrul acestui program, 

propunem organizarea de zboruri charter subvenționate parțial de statul român, 

astfel încât costul biletului să nu afecteze bugetul doritorilor (care în majoritatea 

cazurilor este – după cum știți – modest), coordonate pe care le-m discutat cu 

Compania Tarom, care a confirmat interesul și disponibilitatea. 

https://www.g4media.ro/o-parte-a-parcajului-din-piata-constitutiei-va-fi-folosita-pentru-un-centru-de-vaccinare-de-tip-drive-through-proiect.html
https://www.g4media.ro/o-parte-a-parcajului-din-piata-constitutiei-va-fi-folosita-pentru-un-centru-de-vaccinare-de-tip-drive-through-proiect.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/klaus-iohannis_15.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/vaccin_1409.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/diaspora_146.html
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Pragul de 15 milioane de vaccinuri pentru România poate fi atins doar dacă se 

vaccinează și românii din străinătate, întrucât în România nu trăiesc momentan mai 

mult de 15 milioane. Prin acest program, statul ar putea oferi suport concret 

cetățenilor săi din diaspora și invers românii din străinătate, protejându-și propria 

stare de sănătate, își fac și datoria civică, atât față de comunitățile în care trăiesc, 

cât și față de țară. 

În cazul în care românii aleg de a veni in România doar pentru vaccin, este nevoie 

de o derogare la obligativitatea efectuării testului pentru intrarea în România și – în 

contra-partidă - prin antamarea unor discuții cu autoritățile italiene, se poate obține 

suspendarea obligativității testului Covid la reintrarea în Italia, avându-se în vedere 

că cei în cauză nu părăsesc aeroportul românesc, revenind vaccinați, toată acțiunea 

(zbor tur - retur plus vaccinare) durând maxim 6 ore. 

În speranța că cele de mai-sus vor avea ecoul necesar sub raport decizional și 

organizatoric, cu beneficii evidente pentru toate părțile, primiți, vă rog, domnule 

Președinte și domnule Prim-Ministru, expresia celei mai înalte considerațiuni” 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ion Iliescu a demisionat de la Institutul Revoluţiei Române / Alexandru 

Mironov este interimar 

Alina Gorghiu a anunțat sâmbătă seară pe pagina sa de Facebook că fostul 

preşedinte Ion Iliescu a demisionat de la şefia Institutului Revoluţiei Române din 

Decembrie 1989, locul acestuia fiind preluat interimar, de Alexandru Mironov, 

membru al Colegiului Naţional al instituţiei. 

„Surprize, surprize cu Ion Iliescu! Nu vine, pleacă! Şi-a dat demisia de la Institutul 

Revoluţiei Române. O reacţie la propunerea legislativă pentru desfiinţarea acestui 

institut, pe care am iniţiat-o împreună cu Iulia Scântei, Alexandru Muraru, 

Andronache Gabriel şi Cupşa Ioan. Un gest tardiv şi cinic faţă de cei care aşteaptă 

de mai bine de 30 de ani adevărul despre evenimentele din decembrie 1989. Dar 

care demonstrează fără echivoc de ce Iliescu şi-a dorit IRRD. Ca să ascundă 

vinovaţii şi vinovăţiile pentru victimele de atunci.  
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Dezagreabilă dezinvoltura cu care acest personaj pleacă dintr-o funcţie care i-a 

adus mulţi bani într-un interval lung de timp, fără a face mai nimic în afară de a 

populariza propriile lor interpetări asupra Revoluţiei Române din 1989, astfel încât 

să împiedice ancheta în Dosarul Revoluţiei". Dacă adăugăm şi neregulile financiare 

constatate prin Rapoartele Curţii de Conturi este mai mult decât suficient pentru a 

înţelege că desfiinţarea IRRD este obligatorie. De aceea, am încredere că iniţiativa 

legislativă pentru desfiinţarea IRRD va merge pe repede înainte. Datorăm asta 

eroilor Revoluţiei Române din Decembrie 1989”, a scris Alina Gorghiu. 

Institutul Revoluţiei Române din Decembrie 1989 a fost înfiinţat prin Legea 

556/2004 cu scopul de a cerceta istoria revoluţiei române din 1989. Membrii 

conducerii au fost numiţi pe viaţă, iar fondul de salarii pentru personalul 

institutului este unul foarte mare, în mare parte asigurat de la bugetul de stat. 

Cinci parlamentari PNL şi unul de la USR PLUS au iniţiat un nou proiect 

legislativ pentru desfiinţarea Institutului Revoluţiei Române, după ce CCR a 

declarat neconstituţională ordonanţa de urgenţă care viza desfiinţarea 

institutului. 

Deputatul liberal Alexandru Muraru a anunțat joi că împreună cu aleşii PNL Iulia 

Scântei, Alina Gorghiu, Gabriel Andronache şi Ioan Cupşa, dar şi cu senatorul 

USR-PLUS Cristinel Gabriel Berea, a depus o nouă iniţiativă legislativă pentru 

desfiinţarea Institutului Revoluţiei Române din 1989, condus "în mod ruşinos" de 

Ion Iliescu. 

"Continuăm demersurile pentru desfiinţarea Institutului Revoluţiei Române din 

1989. Mişcarea revoluţionară nu poate fi studiată şi interpretată de către cei care au 

confiscat idealurile revoluţiei. Ion Iliescu, preşedintele de onoare al Institutului, 

este judecat pentru crime împotriva umanităţii. Desfiinţarea Institutului Revoluţiei 

Române din 1989, o sinecură care, prin acţiunile sale, insultă memoria celor care 

au fost victimele evenimentelor sângeroase din urmă cu 32 de ani, rămâne una din 

coordonatele Partidului Naţional Liberal. Din nefericire, CCR a a declarat 

neconstituţională ordonanţa de urgenţă a guvernului Orban pentru desfiinţarea 

institutului cât şi legea de aprobare a OUG adoptată de actuala coaliţie", se arată în 

comunicatul deputatului liberal, Alexandru Muraru, potrivit News.ro. 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24754305-cinci-parlamentari-depus-nou-proiect-lege-pentru-desfiintarea-institutului-revolutiei-condus-ion-iliescu.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24754305-cinci-parlamentari-depus-nou-proiect-lege-pentru-desfiintarea-institutului-revolutiei-condus-ion-iliescu.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24686805-legea-desfiintare-institutului-revolutiei-condus-ion-iliescu-este-neconstitutionala-ccr.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24686805-legea-desfiintare-institutului-revolutiei-condus-ion-iliescu-este-neconstitutionala-ccr.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24686805-legea-desfiintare-institutului-revolutiei-condus-ion-iliescu-este-neconstitutionala-ccr.htm
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El susţine că românii au nevoie de aflarea adevărului şi nu de finanţarea de la 

bugetul de stat a unui institut de propagandă şi de distorsionare a evenimentelor din 

Decembrie 1989. 

"Împăcarea cu istoria nu se face cu salarii alocate din bugetul public, cu funcţii de 

secretari de stat şi cu finanţare anuală de milioane de lei pentru un institut al 

sinecurilor acordate clienţilor politici numiţi în funcţii pe viaţă. În susţinerea 

acestei iniţiative, argumentăm că institutul nu a acţionat în vederea atingerii 

scopului şi misiunii pentru care a fost înfiinţat şi finanţat din fonduri publice, nu şi-

a demonstrat utilitatea şi a generat, prin activitatea sa, numeroase tensiuni şi 

controverse în spaţiul public, transformându-se într-o platformă politică pentru 

satisfacerea intereselor personale", precizează liberalul Alexandru Muraru, unul 

dintre iniţiatorii proiectului de lege. 

Institutul Revoluţiei Române din Decembrie 1989 a fost înființat în baza unei legi 

din 2004, ca instituţie publică de interes naţional, cu personalitate juridică. Potrivit 

actului normativ, Institutul are ca obiect de activitate analiza ştiinţifică a 

premiselor, desfăşurării şi efectelor – în plan politic, economic şi social – ale 

Revoluţiei române din decembrie 1989, în scopul realizării unei imagini 

documentate, obiective şi cuprinzătoare asupra acestui eveniment cardinal din 

istoria contemporană a ţării noastre. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană dă undă verde centralei pe gaz și hidrogen de la 

Halânga: 'Cei din Europa de Vest se uită la proiectul nostru şi îl vor lua' 

Ministrul Energiei, Virgil Popescu, anunţă că proiectul-pilot al centralei pe gaz şi 

hidrogen de la Halânga a fost acceptat de către Comisia Europeană din punctul de 

vedere al conceptului, el afirmând că terenul pe care va fi ridicată centrala a fost 

cumpărat şi se lucrează la studiul de fezabilitate. 

Popescu a menţionat că proiectul pilot de la Halânga „va fi replicat la nivel 

naţional”. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/virgil-popescu_3139.html
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„Credeţi-mă, se uită şi cei din Europa de Vest la proiectul nostru şi îl vor lua. A 

fost o gândire a noastră iniţială şi, când am prezentat-o la Bruxelles, au rămas 

foarte plăcut surprinşi”, a adăugat ministrul. 

Virgil Popescu a declarat sâmbătă, într-o conferinţă de presă la Prefectura 

Mehedinţi, că proiectul-pilot privind construirea unei centrale la Halânga a fost 

acceptat, în ceea ce priveşte conceptul, de către Comisia Europeană. 

„Vă pot spune că, practic, a fost achiziţionat terenul de la Halânga, întregul 

amplasament a fost achiziţionat de către lichidator. Anul trecut, aici, la Halânga, s-

a semnat un memorandum între Romgaz şi GSP Power, acum s-a achiziţionat 

terenul, se lucrează la studiul de fezabilitate. A fost introdus întreg proiectul pilot 

de la Halânga – vorbim de centrala de producere a gazului natural de 150 MW, 50 

MW panouri fotovoltaice care vor produce hidrogen iar acel hidrogen va fi 

reintrodus în centrală şi ars într-un amestec cu gaz natural producând o energie mai 

mare şi mai curată. Acest proiect pilot a fost trimis Comisiei Europene şi, spre 

marea mea bucurie, a fost acceptat din punct de vedere al conceptului ca un 

concept de producere a energiei electrice pe bază de gaz mult mai curată decât în 

mod normal”, a anunţat ministrul Energiei sâmbătă, într-o conferinţă de presă la 

Prefectura Mehedinţi. 

Anunţul privind parteneriatul între Romgaz şi compania GSP Power pentru 

realizarea centralei de la Halânga, lângă municipiul Drobeta Turnu Severin, a fost 

făcut în luna septembrie a anului trecut. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Anunţul Federaţiei Ruse privind retragerea trupelor din jurul 

Ucrainei arată şi faptul că echipamentele grele rămân pe teren, ceea ce 

reprezintă în continuare un semn de îngrijorare, consideră ministrul de 

Externe Bogdan Aurescu 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, spune că recentul anunţ al 

Federaţiei Ruse privind retragerea trupelor din jurul Ucrainei arată şi faptul că 

echipamentele grele rămân pe teren, putând fi folosite „într-o ediţie a doua sau mai 

multe ale acestui eveniment”. 
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Într-o intervenție la Antena 3, Aurescu a spus că trebuie făcute evaluări şi 

continuate demersuri pentru dezescaladare. 

„De altfel, anunţul pe care l-a făcut Federaţia Rusă arată şi faptul că echipamentele 

grele rămân pe teren, ceea ce reprezintă în continuare un semn de îngrijorare, pe de 

o parte pentru că asta înseamnă că ele ar putea să fie folosite şi într-o ediţie a doua 

sau mai multe ale acestui eveniment care a avut loc în regiunea Mării Negre. În al 

doilea rând, arată faptul că aceste echipamente nu rămân singure, evident. Asta 

înseamnă că în orice ipoteză, chiar şi dacă această retragere are loc, ea nu va fi una 

totală”, a arătat şeful diplomaţiei române. 

În acest sens, el a amintit ceea ce a spus, vineri, la Bucureşti, omologul său 

ucrainean, Dmytro Kuleba, anume că „rămân în continuare acele interdicţii, pe care 

Federaţia Rusă le-a introdus cu privire la navigaţia maritimă în anumite sectoare 

ale Mării Negre, la care se adaugă şi interdicţia aeriană în anumite sectoare ale 

Mării Negre”. 

Totodată, Aurescu a vorbit despre discuţiile pe care le-a avut în cadrul întâlnirii de 

vineri cu omologii săi turc, respectiv polonez. 

„Există elemente de îngrijorare care justifică această abordare a noastră, inclusiv în 

cadrul acestei trilaterale, iar faptul că am avut acest eveniment la Bucureşti arată 

seriozitate cu care ne aplecăm asupra evoluţiilor regionale”, a arătat Aurescu, citat 

de Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Românii se clasează pe locul doi printre străinii care înființează companii în 

Marea Britanie: în 2021 aproape 100.000 de antreprenori 

În 2021 aproape 100.000 de români erau fondatori activi în ultimii cinci ani ai unor 

companii în Marea Britanie, locul doi între cetățenii străini după cei din Republica 

Irlanda la acest capitol, potrivit site-ului Tide. 

În pofida Brexit, numărul celor din Uniunea Europeană care au înființat afaceri în 

UK a atins un număr record în 2020 – 711.871 (11,2% din total) dintre care 98.343 

cetățeni români. 

https://www.tide.co/blog/business-tips/uk-remains-popular-destination-for-eu-company-founders/
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“Creșterea accentuată a numărului fondatorilor de afaceri din România în ultimii 

ani este semnificativă. Cu salariile medii românești de aproximativ o treime din 

salariile din Marea Britanie, este clar că mulți români au șanse mari de a-și spori 

veniturile mutându-se în Marea Britanie. În timp ce unii oameni vizitează Marea 

Britanie temporar pentru a lucra, o mulțime de români se deplasează, de 

asemenea, cu familiile lor și prind rădăcini acolo. 

Majoritatea fondatorilor români sunt în jur 30-40 de ani, iar o majoritate 

semnificativă sunt bărbați – femeile reprezintă doar 17,6% din toți fondatorii 

români. Acest lucru nu este surprinzător, având în vedere prevalența construcțiilor 

în statistici – o industrie care rămâne predominant masculină. 

Construcțiile și transporturile domină activitățile pentru fondatorii români. Acest 

lucru reflectă un articol din UK Construction Online care sugerează că ‘lipsa de 

competențe existentă în Marea Britanie nu este un secret … talentul UE reprezintă 

în prezent 8% din forța de muncă din industria construcțiilor’ ” scrie Tide. 

Potrivit datelor publicate de Oficiul Național de Statistică în anul încheiat la 1 iulie 

2020 s-au aflat în UK 404.000 de cetățeni români. Numărul cetățenilor români care 

depuseseră cerere de rezidență în temeiul Schemei de stabilire la 31 decembrie 

2020 era de 836.980, dintre care 760.940 au fost procesate, dintre care peste 

730.000 au fost aprobate (96%). 

Din total 34% au obținut statut stabilit (rezidență permanentă – pentru cei cu 

minimum cinci ani în UK), 62% statut prestabilit (rezidență temporară – pentru cei 

cu mai puțin de cinci ani în UK) și 4% au fost respinși. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 UE susţine agenda reformatoare a preşedintelui Republicii Moldova şi 

îndeamnă Parlamentul să respecte deciziile Curţii Constituţionale 

Uniunea Europeană şi-a exprimat sâmbătă sprijinul pentru agenda reformatoare a 

preşedintelui Republicii Moldova, Maia Sandu, şi a atenţionat că votul de vineri al 

parlamentarilor moldoveni împotriva deciziilor Curţii Constituţionale constituie 

„un atac împotriva Constituţiei şi a statului de drept”, informează Reuters şi Radio 

Chişinău. 
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Şeful diplomaţiei europene Josep Borrell i-a îndemnat sâmbătă pe parlamentarii 

Republicii Moldova să respecte deciziile Curţii Constituţionale a republicii, după 

ce vineri deputaţii au acordat un vot de neîncredere pentru trei judecători ai Curţii, 

printre care preşedintele acesteia Domnica Manole, pentru decizia lor de a susţine 

demersul Maiei Sandu, preşedintele proeuropean al republicii, în vederea 

convocării de alegeri parlamentare anticipate. 

„În temeiul Constituţiei Republicii Moldova, Curtea Constituţională este 

independentă de orice altă autoritate publică şi se supune doar Constituţiei. Prin 

urmare, Parlamentul şi puterea executivă trebuie să respecte rolul Curţii 

Constituţionale de ‘gardian al Constituţiei’, chiar şi atunci când sunt nemulţumiţi 

de deciziile acesteia. Astfel, voturile şi declaraţiile de vineri constituie un atac 

flagrant asupra ordinii constituţionale a Republicii Moldova şi sunt o încercare de a 

submina statul de drept”, a declarat Borrell, reamintind că „toţi actorii politici din 

Republica Moldova trebuie sa respecte deciziile Curţii Constituţionale”. 

Potrivit şefului diplomaţiei europene, „independenţa Curţii Constituţionale este 

vitală pentru asigurarea statului de drept şi a mecanismelor democratice – ambele 

fiind principii fundamentale pe care Republica Moldova şi le-a asumat în cadrul 

Acordului de Asociere UE – Republica Moldova’. 

Şi preşedintele Consiliului European, Charles Michel, şi-a exprimat sprijinul 

pentru agenda de reforme a preşedintei Republicii Moldova, Maia Sandu. Potrivit 

lui Charles Michel, „acţiunile din Parlament împotriva Curţii Constituţionale a 

Moldovei reprezintă un atac clar asupra independenţei sale”. „Facem apel la toţi 

actorii politici să respecte pe deplin Constituţia şi statul de drept’, potrivit unui 

mesaj publicat pe Twitter. 

Declaraţia Partidului Socialist din Republica Moldova (PSRM) privind uzurparea 

puterii în stat de către Curtea Constituţională şi acordarea unui vot de neîncredere 

pentru trei judecători ai Curţii a fost aprobată vineri de către Parlamentul de la 

Chişinău, cu votul al 54 de deputaţi din grupurile parlamentare PSRM şi Partidul 

Şor. Socialiştii şi aliaţii lor din legislativ consideră drept „dictatorială” şi 

„nedemocratică” decizia recentă a Curţii Constituţionale care a constatat că sunt 

întrunite toate circumstanţele pentru dizolvarea parlamentului. 
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Mai mult, alianţa constituită din deputaţii PSRM, ai Partidului Şor şi transfugi 

democraţi (53 de voturi) a anulat o hotărâre a parlamentului din 2019 prin care 

actualului preşedinte al Curţii Constituţionale, Domnica Manole, a fost votată 

judecător în cadrul acestui for suprem. 

După avizul emis de Curte, Maia Sandu a anunţat că „în curând” va semna decretul 

de dizolvare a parlamentului şi va anunţa data alegerilor parlamentare anticipate. 

(Sursa: Agerpres) 

 


